
El Col·legi de Mediadors d'As-
segurances de Girona ha comptat,
dins dels actes organitzats per ce-
lebrar el seu XXXVII Edició de la
Setmana Mundial del Mediador
d'Assegurances, amb la presència
del director general d'Asseguran-
ces i Fons de Pensions, Ricardo Lo-
zano. De fet, va ser el protagonis-
ta de la jornada del dia , quan el
president del Col·legi amfitrió,
Antoni Godoy, el va entrevistar en
directe a l’hotel Carlemany.

Al llarg de la trobada, es van
abordar temes d'actualitat que
preocupen i interessen els me-
diadors d'assegurances. Així, en
preguntar-li per la situació del
sector assegurador, Lozano va
afirmar que, segons les xifres
aquest «gaudeix d'una salut cor-
recta, per poder complir amb els
compromisos contrets».

Pel que fa a la situació del
mercat per rams, va apuntar que
si bé alguns estan baixant, altres
pugen  amb resultats positius. En
aquest sentit va especificar que «és
normal que en automòbils baixi i
la sinistralitat i les primes també
ho fan». Amb les seves respostes

va transmetre tranquil·litat ja que,
segons va indicar, d'acord amb els
principals ràtios de solvència, «les
entitats asseguradores tenen coixí
suficient i estan ben diversifica-
des». A això va afegir que, malgrat
la mala situació que travessem, «el
nostre sector està aguantant bé
comparat amb altres sectors».

L'entrevistador-Antoni Godoy-
també va mostrar interès per co-
nèixer l'opinió del director gene-
ral d'Assegurances i Fons de Pen-
sions sobre el futur de la mediació.
Així, segons Lozano, si bé aques-
ta va de la mà de les entitats asse-
guradores, el futur d'aquests pro-
fessionals depèn d'ells mateixos, i
va recordar que al mercat «hi hau-
rà més oferta i aquesta serà més
competitiva».

Finalitat estadística
També l'auxiliar assessor va tenir
el seu espai al llarg de l'entrevista.
Segons Lozano, aquesta figura fa-
cilitarà l'activitat a la mediació i va
manifestar que, després del«pro-
cés d'adaptació a la Llei /,
i per millorar, s'ha omplert un
buit, una necessitat». En un altre
ordre de coses, també se li va pre-

guntar sobre si el mediador ha de
formar part del contracte, aspec-
te en el qual va ser clarament
concís: «El mediador no pot for-
mar part del contracte d'assegu-
rança», i va afegir que no existeix
cap legislació en el món assegu-
rador «en la que un mediador
formi part del contracte». No obs-
tant això, no és obstacle perquè la
mediació «hagi aportat algunes
observacions al redactat». La LCS
es troba, en l'actualitat, en el Con-
sell d'Estat. El passat dijous es va

celebrar l'acte institucional a l’ho-
tel AC Bellavista, en el transcurs
del qual va tenir lloc una confe-
rència de Salvador Servià, director
del Circuit de Catalunya, amb el tí-
tol de Conduir la vida, així com el
lliurament dels diplomes als alum-
nes del Curs Superior d'Assegu-
rances -, i un homenat-
ge als col·legiats veterans. 

Luis Goytisolo
També es va lliurar el guardó Pre-
mi Sol  que, en aquesta oca-

sió, va ser per a la Reial Acadèmia
Espanyola (RAE). El premi va ser
recollit per l'acadèmic i escriptor
Luis Goytisolo.

La jornada  va finalitzar amb la
celebració dels  anys de rela-
cions professionals entre el Col·legi
de Girona i el Sindicat d'Agents
francès del Llenguadoc-Roussillon
i la presentació del llibre D’interès
-. 

En aquest acte van estar pre-
sents, entre altres representants del
sector assegurador i del món em-
presarial de Girona, el sotsdirec-
tor general d'Entitats Assegura-
dores i Mediadors de la Direcció
General de Política Financera,
Assegurances i Tresor de la Ge-
neralitat de Catalunya, Jaume
Pera, i el director del CECAS, Jor-
di Parrilla. 

L'objectiu principal de la Set-
mana Mundial del Mediador d'As-
segurances és donar a conèixer la
professionalitat del mediador d'as-
segurances col·legiat i despertar en
el consumidor la necessitat de
sol·licitar el seu assessorament
en tota operació relacionada amb
la contractació de qualsevol tipus
d'assegurança.  
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El màxim responsable d’Assegurances i
l’acadèmic Goytisolo participen en els actes

D’esquera a dreta, Antoni Godoy i Ricardo Lozano.

Ricardo Lozano va ser entrevistat per Antoni Godoy, president del Col·legi de mediadors gironins �

37a SETMANA MUNDIAL DEL MEDIADOR D’ASSEGURANCES

ECONOMIA I EMPRESA �3Diari de Girona | DISSABTE, 22 D’OCTUBRE DE 2011

REFLEXIONS

questa és la segona vegada que,
per rotació dels membres del
Fòrum Carlemany, puc tornar a
escriure al Diari de Girona. El

primer cop va ser al gener de 2009. He relle-
git el que deia llavors. Fa aproximadament
tres anys, ens trobàvem en ple inici de la cri-
si i jo em preguntava sobre l’afirmació que
feien els polítics que en sortiríem reforçats, i
intentava esbrinar què ens volien dir amb
aquesta frase.

Segur que pocs hauríem pensat que tant
de temps després encara seríem on som i
que segurament ens queda un camí llarg per
recórrer abans de trobar la sortida a la gran
quantitat de problemes amb què ens en-
frontem. Com que encara no n’hem sortit,
no podem afirmar que siguem més forts. En
tot cas, ara per ara, segurament som tots
més dèbils.

Aquests darrers mesos han estat de grans
sotragades en els mercats financers i co-
mencem a veure l’efecte de les retallades en
la despesa de les administracions públiques,
i això està afectant la moral de molta i molta
gent. Hem agafat consciència de la gravetat i
la durada de la crisi, i comencem a veure
com ens canviarà a tots la vida. Constato en
molta gent un desànim, un cert abandona-
ment a la fatalitat. La durada i la falta d’una

sortida clara hi tenen molt a veure. És im-
portant que trobem maneres tots plegats de
rearmar-nos. Recentment, a TV3 es debatia
amb tota normalitat si la gent havia d’emi-
grar, fet impensable fa poc en un país que ha
rebut tants i tants immigrants.

On trobarem la força per tirar endavant?
Per no caure en la crítica fàcil? Per posar to-
tes les nostres forces en acció? L’hem de tro-
bar en la certesa que sempre hem superat
aquestes dificultats i en la ferma voluntat de
corregir allò que hem fet malament. Allò
que hem fet malament col·lectivament i,
també, el que hem fet malament individual-
ment.

Enmig d’un panorama com aquest, he
conegut recentment dos casos de petits em-
prenedors/empresaris als quals les coses els

estan anant bé i,
tot dos, quan els
sents explicar què
fan, et transmeten
la gran dosi d’il·lu-
sió que hi estan
posant, comple-
mentada amb ex-
pertesa en el que

fan, professionalitat i humilitat. Crec que els
dos projectes sortiran bé perquè hi ha es-
forç, perquè estan ben plantejats, perquè hi
ha intel·ligència al darrere. D’aquests exem-
ples, i ben segur que tots en coneixem d’al-
tres, n’hem de treure també força i conven-
ciment que les coses ben fetes ens perme-
tran tirar endavant. Si aquests emprenedors
haguessin escoltat l’ambient general que els
envolta, no haurien començat, però han tro-
bat la força necessària. Segurament ens cal a
tots aïllar-nos de tant de soroll negatiu per
trobar l’impuls que ens faci recuperar la for-
ça emprenedora.
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EMPRENEDORIA O AUTOOCUPACIÓ

ertament no és el mateix, enca-
ra que alguns, de manera inte-
ressada, volen jugar a l’ambi-
güitat amb la definició que té la

figura de l’emprenedor, quan la diferència
és profundament substancial. O, com a mí-
nim, hauria de ser-ho.

L’emprenedor és la persona que, identifi-
cant una oportunitat de negoci, la tira en-
davant de manera resolta, organitzant els
recursos per posar-la en marxa, assumint
els riscos necessaris, fonamentalment eco-
nòmics, i amb el clar objectiu de crear ocu-
pació, la d’ell també, i de generar riquesa
més enllà de l’àmbit personal.

Per això, el mot emprenedor no hauria
de rebre directament l’acció del verb, en ser
més un adjectiu que un substantiu, ja que
és una característica d’aquell o d’aquella
que ha pres la resolució d’afrontar el repte
d’una empresa determinada. En el context
de l’àmbit dels negocis, ser emprenedor és
una qualitat que té qualsevol empresari
d’èxit, juntament amb la innovació i la ca-
pacitat organitzativa i de gestió.  

Malauradament, l’actual conjuntura eco-
nòmica i social està abocant aquells que es
troben en una situació de profunda preca-
rietat laboral, com a alternativa esperança-
dora a la manca d’activitat, a la creació de

petites unitats de producció personal. 
La decisió d’aquells que volen utilitzar

l’autoocupació com a sortida personal,
convertint-se en autònoms, és un dret, un
risc i una voluntat lloable de qualsevol tre-
ballador o treballadora, estigui o no en si-
tuació d’atur. El que és realment pervers és
que l’Administració, en connivència amb
certs poders financers i empresarials,  in-
centivi de manera arbitrària la creació de
micronegocis de dubtosa rendibilitat, afala-
gant els treballadors amb la qualificació
d’emprenedors, i fent-los utilitzar la capita-
lització de la prestació d’atur que ja tenen
com a dret. 

Les xifres no enganyen, i si a Catalunya
durant el 2010 han tancat més de 98.000
empreses, la majoria microempreses, i
s’han creat 86.000, hi ha un balanç negatiu
de més d’11000 autònoms que han hagut
de renunciar a la seva voluntat de viure de
la seva autoocupació, i això vol dir que
aquesta distorsionada emprenedoria no-
més serveix per maquillar els ratis de des-
ocupació general i perquè algunes empre-
ses s’alliberin d’estructures de personal, in-
crementant la precarietat i converteixin el
treball en un mercadeig impropi del segle
XXI.

L’Administració no pot obviar la seva res-
ponsabilitat vers els ciutadans i ciutadanes
que intenten trobar sortides actives a una
situació personal que no han provocat, mit-
jançant projectes empresarials que també
els fan assumir una gran responsabilitat;
l’administració té l’obligació de formar i as-
sessorar, no només informar, sobre tot allò
que envolta la creació d’una empresa, més
enllà de l’accés a les vies de finançament
creades a l’efecte, valorant, objectivament,
les possibilitats reals de fracàs o d’èxit.
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«Cal aïllar-nos de
tant soroll negatiu
per trobar l’impuls
per recuperar la
força emprenedora»
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